

# Reporters Without Borders

<http://www.rsf.org/ouzbekistan-tribute-to-leading-news-site-that-14-01-2015,47482.html>

---

Europe/Ex-USSR - Uzbekistan

Major blow

## Tribute to leading news site that was forced to close

14 January 2015

---

Reporters Without Borders pays tribute to Uznews, ten years after its creation. This leading independent news website closed down last month after its editor's email account was hacked and confidential documents were posted online exposing independent journalists in Uzbekistan to danger.

[Читать по-русски в PDF и ниже / read in Russian](#)

[Ўзбек тилида ўқиш / read in Uzbek](#)

Despite obstacles, the website [Uznews.net](http://uznews.net) managed to be a key source of independent news coverage inside Uzbekistan for ten years.

Extremely strict censorship prevails in Uzbekistan, which is ranked 166th out of 180 countries in the [2014 Reporters Without Borders press freedom index](#).

Although access to the Uznews website within Uzbekistan was blocked within a year of its creation, it became the country's most popular and influential news outlet. It finally decided to close down on 19 December, just over a month after the editor's email was hacked.

"President Islam Karimov's guard dogs got the better of this source of freely reported news," said Johann Bihl, the head of the Reporters Without Borders Eastern Europe and Central Asia desk.

"The disappearance of this leading news outlet has dealt a major blow to freedom of information in Uzbekistan, which is almost non-existent under this dictatorial regime. RWB congratulates all of its staff for their extraordinary work during the past ten years of constantly escalating harassment."

The editor in chief **Galima Bukharbayeva**'s email account was [hacked](#) and confidential documents were posted online on 10 November, exposing remaining independent journalists in Uzbekistan to danger.

After suspending operations for a week, the website went back to work for a month, until the decision to shut down for good was taken on grounds that the dangers to journalists in Uzbekistan, who might have been linked to the website, were too great.

*Uznews* was launched in January 2005 at the end of a training programme for young journalists by the Tashkent branch of the [Institute for War and Peace Reporting](#) (IWPR), which was then run by Bukharbayeva.

After an uprising in the eastern city of Andijan was crushed bloodily on 13 May 2005, access to the *Uznews* website was blocked and all of IWPR's staff had to leave Uzbekistan.

Bukharbayeva, who received the Committee to Protect Journalists' [International Press Freedom Prize](#) for her Andijan coverage, then relaunched *Uznews* with her colleague **Kudrat Babadjanov** from a new headquarters in Berlin.

At least [ten journalists and netizens](#) are currently detained in Uzbekistan in connection with the provision of news and information. Two of them have been held nearly 15 years, while one of *Uznews*' reporters, [Solidzhon Abdurakhmanov](#), has been serving a ten-year jail sentence since

2008 for covering the Aral Sea environmental disaster.

The state media are subject to total censorship in Uzbekistan and there are no more than a handful of independent journalists, who mostly work for news websites based abroad such as [Ferghana](#), [Radio Ozodliq](#) and [Jarayon](#).

---

## **ДАНЬ УВАЖЕНИЯ ЗАКРЫВШЕМОУСЯ ВЕДУЩЕМУ САЙТУ УЗБЕКИСТАНА**

**« Репортеры без границ » отдадут дань уважения десятилетней работе Uznews.net. Ведущий независимый новостной сайт был вынужден закрыться месяц назад после взлома электронной почты главного редактора и утечки конфиденциальной информации, поставившей под угрозу независимых журналистов в Узбекистане.**

Несмотря на трудности, сайт *Uznews* сумел на протяжении десяти лет оставаться ключевым источником независимой информации из Узбекистана.

[В Индексе свободы прессы за 2014 год](#) « Репортеров без границ » Узбекистан с царящей в нем жесткой цензурой занял 166 место среди 180 стран мира.

Несмотря на то, что доступ на сайт *Uznews* был заблокирован, он превратился в наиболее популярное и влиятельное издание в стране. 19 декабря он принял окончательное решение о [закрытии](#), через месяц после взлома почты главного редактора.

*"Сторожевые псы президента Ислама Каримова сумели подавить этот источник свободной информации, - сказал Йоханн Бир, глава отделения стран Центральной Азии и Восточной Европы РБГ. -Исчезновение этого ведущего издания нанесло серьезный удар по свободе информации в Узбекистане, которая едва существует в условиях диктаторского режима. РБГ поздравляет всех сотрудников издания с замечательной работой в условиях эскалировавших в течение десяти лет угро".*

[Взлом](#) электронной почты главного редактора **Галимы Бухарбаевой** и публикация 10 ноября в сети конфиденциальной информации — поставили под угрозу остающихся в Узбекистане независимых журналистов.

После взятого недельного перерыва сайт продолжил публикации в течение месяца, пока не было принято решение о прекращении работы во имя безопасности журналистов, которых могли связать с работой сайта.

*Uznews* был создан в январе 2005 года в качестве сайта для начинающих журналистов, прошедших тренинг при офисе [Института по освещению войны и мира](#) (IWPR) в Ташкенте, который возглавляла Галима Бухарбаева.

После кровавого подавления восстания в Андижане 13 мая 2005 года доступ к сайту *Uznews* был заблокирован, а костяк команды IWPR в Узбекистане был вынужден покинуть страну.

Бухарбаева, ставшая лауреатом [« Международной премии за Свободу Прессы »](#) Комитета по защите журналистов (CPJ) за освещение Андижанской бойни, восстановила работу *Uznews* совместно с коллегой **Кудратом Бабаджановым** в новом офисе в Берлине.

По крайней мере [десять журналистов и интернет-деятели](#) находятся в застенках Узбекистана за распространение новостей и информации. Двое из них в неволе около 15 лет, а репортер *Uznews* [Салидjon Абдурахманов](#) с 2008 года отбывает десятилетний срок лишения свободы за освещение последствий экологической катастрофы Аральского моря.

Государственные СМИ в Узбекистане подвергаются тотальной цензуре, и всего горстка независимых журналистов, которые в основном работают на сайты, базирующиеся за рубежом, как [FergananeWS](#), [радио Ozodliq](#) и [Jarayon](#).

---

You can download those documents on our website :

- ДАНЬ УВАЖЕНИЯ ЗАКРЫВШЕМОУСЯ ВЕДУЩЕМУ САЙТУ УЗБЕКИСТАНА, (PDF - 190.1 kb)
  - ЎЗБЕКИСТОННИНГ ЁПИЛГАН ЕТАКЧИ САЙТИГА ХУРМАТ БИЛДИРИЛДИ, (PDF - 195.2 kb)
-